The filmography and discography review.
«The Beatles» is the well-known and influential rock collective which has introduced more of innovations in pop, than any other group in 20 century. They gathered that best, than the early rock'n'roll could brag, having developed on its basis the original and impressing style. They have created precedent of a self-sufficient rock group, creative laboratory and a performing workshop in one person. Paul McCartney and John Lennon were and remain one of the most expressional rock vocalists and original rock composers. Tireless experimenters, they used the newest technologies and multilayered arrangements in a studio recording. It is the first British group, obtained the international recognition and made fate rather international phenomenon. Beatles have sold more than 1 billion disks and cassettes all over the world and are authors of 18 albums number 1 in the American charts and 14 albums number 1 in English ratings of sales.

Discography

The full name of a debut album «The Beatles» reflected its maintenance for which admirers of group spread money: "Please Please Me, Love Me Do and 12 other songs". Ten of fourteen songs of an album have been written down within one day. By the time of record of a disk the group still never rose on top of charts and, organizing this studio sound recording, producer George Martin went on certain risk. Four songs of group have already been written down on first two singles — «Love Me Do» and «Please Please Me».

With The Beatles 1963 of release

In four months after release of debut album Please, please me « The Beatles» have begun work on the following album «With The Beatles». By the time of its exit in November, 1963 the group became the most quoted.


The group still executed both own, and the borrowed songs, but «The Beatles» began to work much more in studio. If in an album «Please Please Me» they only got acquainted with technology of imposing of a sound now, having time considerable quantity, the group has seriously got down to business. «Dual-track record became the first of our focuses, — it is a lot of years later John Lennon admitted. They have told that to us it will turn out, and it has added to us of enthusiasm. In the second album we seriously were engaged technology. And thus have not lost freshness and extravagance — the qualities which have become by a distinctive sign of «The Beatles» ». To one of the brightest displays of these qualities was a single-recording album, after once again chosen George Martin for CD-format.

The Beatles «A Hard Day's Night» 1964 of release


Soon has EMI made the decision on release of an album with a sound track into which songs from a film and some new compositions would enter. Musicians quite could execute some more borrowed compositions, but John Lennon and Paul McCartney have decided to make the whole album together. From thirteen songs of an album, at least, ten were written by Lennon, completely dominating in an album that subsequently it was not possible to repeat to anybody from group structure. Once again «The Beatles» have approved the album mono-version. George Martin in haste prepared a stereo mix — it used again mono-versions of songs for compact disc release in EMI.

Beatles For Sale 1964 of release


Work on an album «Beatles For Sale» was conducted in free days from performances throughout three months, therefore it is no wonder that «Beatles For Sale» became step back in comparison with is composite thought more over early albums of group. Returning to a mix from the original and borrowed material spoke about an acute shortage of time at musicians, and a little superficial execution of the last even more underlined it. Considerable influence on «Beatles For Sale» was rendered by music in style of the country. For the first time this influence was showed in a song «I'll Cry Instead» from the third plate and already constantly felt in creativity of group throughout all 1965.


Musicians have grown on rockabilly— the style originating in the country, but only the huge hobby of Ringo for modern stars from Nashville has inspired group on such compositions, as «I Don’t Want to Spoil the Party» and «Baby's In Black». Even more positive influence on group creativity was rendered by Bob Dylan which records «The Beatles» were listened from the end of 1963 by Lennon, McCartney and Harrison have adopted style and a manner of execution of Dylan. And after thanks to the American singer musicians have learnt delights of drugs, they became less held down more susceptible to spirit of poetry of Bob. Without Dylan and drugs transition of musicians from «Beatles For Sale» to «Revolver» would be rather problematic.

The Beatles Help!


By 1965 "Beatles" began to lose interest to inconsistent thoughts on a role of the musician to updating of the image. Having started to be on drugs, they saw the creative purposes already out of sphere of Beatles-mania and line of creation of hits.


The plane in which "Beatles" went to the Bahamas, took off on February, 22nd, and only for seven days before musicians have arrived to studio "Abby Road" on the first session of a sound recording. For some days the group has had time to prepare 11 songs though two of them — «If You've Got Trouble» and «That Means A Lot» and remained not let out. Some time at a film was not names, and only when in the end of March «The Beatles» have returned to England they have learnt that the picture will be called «Help! ». The song with the same name has composed for one day, and the album has been prepared in breaks between shootings and finished only six weeks prior to a film exit.

The Beatles. Rubber Soul 1965 of release


If «Beatles for Sale» became top of the British bit, a «Help! » - some kind of fastening of the turned out material the album «Rubber Soul» was step to the future.


Rubber Soul— the name has thought up Paul is only a pun. Behind all these do not need to search for deep and mysterious sense, it is simple four children at last have thought of how to name a new album.  Among admirers, musicians and critics about it are not present special disagreements. If «Sgt. Pepper» was simply whim of «The Beatles», and «Revolver» they have noted the clearing of drugs «Rubber Soul» became a new disk not only in respect of music or the text, but also in the plan spiritual.

The Beatles. Revolver 1966 of release


Time presence have given the chance to «The Beatles» of experiment and a choice of optimum sounding for each composition of album «Revolver». «The Beatles» became a perfect studio group, and in it there is an irony: in the same year they have shown that cannot (or, more precisely, do not wish) to experiment on a scene. Listen at first «Revolver», and then a record of game «The Beatles» at concerts some weeks later. The spirits of mind «The Beatles» during last tour was expressed by Paul McCartney: «I was in Germany with concerts when left «Revolver». I began to listen to a disc, and at me the mood has fallen, it seemed to me that all album sounds false. All began to assure me that record very good. And it has really turned out quite good».

The Beatles. Sgt. Pepper's Lonely Hearts Club Band 1967 of release


Paul McCartney: «The great influence on «Sgt. Pepper» has rendered an album «Pet Sounds». — It has simply amazed me. When I have heard it, have thought:" My God, yes it is the best album which ever was issued. What, devil take it, to us now to do? "Here I have reflected. To me has come to mind thought that we should write down an album «another» groups, - we will simply present for a while that we play not. It will be the small dodge giving to us some advantage. And on a cover we will dress up under that, «another» group in absolutely extreme clothes. But it will be those people which we always dreamt to dress. And we on walls will have photos of all our heroes».


John Lennon: «Paul has sung in that album: «Come to look show». I have not come. I needed to compose some songs — I have written «A Day In The Life» or, at least, its part and «Mr. Kite». I was not in myself those days. I hardly moved». «Sgt. Pepper» as any other album, behind an exception « Abbey Road», was Paul McCartney's child.


During a recording of the album «Sgt. Pepper» John Lennon was in a condition of creative crisis. For the first time for all time Lennon and McCartney (at least from the point of view of the first) became faster competitors, rather than partners. Since «The Beatles» have won back last concerts in August, McCartney was engaged in creativity - at first composed music to a film  «The Family Way», then songs for a following album « The Beatles» will tell. Lennon also has appeared connected with a cinema but as the actor in a film of Dick Leicester «How I Won The War». John had to cut his hair down for a role; John has started to wear «the grandmother's» glasses which very soon have become by characteristic feature of his shape. Probably, he looked at himself in a mirror and reflected that else will bring the future to the unemployed Beatles-man. In the end of shootings, however, Lennon has apprehended enthusiasm of Paul, burning with the desire to begin work in studio, as threat for him. Obviously, having assumed that Paul will arrange it now in respect of a writing of songs, John has from the very beginning wound himself and has taken a dislike to an album «Pepper».


As a result Lennon all the same has composed necessary quantity of compositions, but its feelings in relation to the album concept have not changed. If during creation «Revolver» or records «Strawberry Fields» he felt sense of relief and satisfaction from the creativity going from the heart in an operating time over «Pepper» John as if was again transferred to 1964 when songs needed to be composed to order. It its sarcastic and remarks concerning an album which Lennon stated them till the end of a life also speak. Anyway, «Sgt. Pepper» undoubtedly became event which unified the British pop culture. Probably, this disk also was not the strongest album of group, but its role in the history of pop is not comparable with what. It revolutionized development of modern music literally, having divided its adherents into those who were ready to follow group by the way of experimental creativity in the field of fate creation, and those defenders of the priest who mourned over loss of former «The Beatles». After an album «Pepper» all has decisively changed - and in the group, and in music world.

Filmography
The Beatles. Magical Mystery Tour1967 year of release

Magic mystical trip

Despite quite good statement of some episodes, as a whole the film «Magical Mystery Tour» did not have not enough professionalism in the field of direction and installation. This unreasoned film has shown that, despite popularity «the Beatles», not all their whims corresponded to tastes of an audience. As it often happened after 1966, Lennon has negatively concerned McCartney's project. In 1970 he recollected: "Paul has become a habit unexpectedly to declare that he has composed the next ten compositions and now has come to write down time the new project. I then have told that I need some days and I will compose the some songs. «Magical Mystery Tour» was his idea which it has worked together with Mel Evans (a member of the technical group), and then has come to me and has told about a plan, a plot, statement and other. We with George have grumbled a little about ourselves - say, a damned film, well is fine, we will make».

For a film six new songs have been written. «The Beatles» have decided to let out them in the form of two disks of format ЕР.

«The Beatles». Yellow Submarine1969 year of release

Yellow submarine
After film shootings «Help! » In the summer of 1965 « The Beatles» have appeared debtors of "United Artists": they needed to shoot one more picture. First the group tried to hide absence of enthusiasm behind any comic statement, continuing to consider the scenarios presented in the end of 1965 beginning of 1966. A year later Bryan Epstein still promised to all world that picture shootings just about will begin, though neither the theme, nor the scenario have not been co-ordinate yet. The agreement on «assistance to shootings» «Yellow Submarine» which practically excluded any participation of «The Beatles», except for record of several new songs by them was one of last decisions accepted by Bryan Epstein before death. Musicians should not even sound the doubles it did professional actors in this connection the press has inflated a small scandal.

«The Beatles» were so are admired by a cartoon film that have agreed to act in film in last scene, thus expressing the approval to statement. Participation of musicians nevertheless continued to remain minimum while from them have not demanded to give definitive variants of songs then «The Beatles» began to select the studio works of the 1967 which have not entered into albums.

Films 

The films which have been removed «during lifetime» of the Liverpool four: «A Hard Day's Night» (1964), «Help! » (1965), «Magical Mystery Tour» (1967), «Yellow Submarine» (1968), «Let It Be» (1970) now the western critics seriously study. The term «Beatles-film» in attempt to designate specificity of these tapes is invented. The first picture with participation of the well-known group «Night after difficult day» (1964).


Playwright Alan Own and director Richard Lester the expert on a life of the Liverpool bottoms, have tried to transfer in the tape scenario aspiration of musicians by all means to make the way «in people», to run from the grown hateful validity of the British remote place. The boredom, monotony, desires to change all.


What about a plot? It is simple: the group goes to London to write down there the next disk, and at the same time is full of cheerful tricks. Each episode - semi fiction-half-truth: something similar happened during numerous tours «The Beatles». Having disappeared from fanatical admirers, the four goes to small restaurant where, fortunately, nobody learns it. For each of musicians such evening-moment full «clearings of glory»... Alas, next day they play the fool again before television cameras: show business is relentless, spectators thirst to see the idols.

The basic idea of a film: the quartet has appeared in a captivity of own success, after all to 1964 Beatles-mania has captured already the majority of the West European countries, the USA and even Australia and New Zealand. A year after number wishing to see «The Beatles» on the screen has considerably increased. In turns behind tickets for a new tape which was called «To the aid! » stood not only boys and little girls, but also people are more senior.

Critics have estimated «To the aid! » As a usual Hollywood hand-made article (that so the Leicester which has put her was afraid). It became clear too much: establishment undertook to «tame» those who in the songs have risen against morals.

During a time of a creative maturity when the group worked over creation of the most considerable album «the Orchestra of Club of lonely hearts of sergeant Pepper», musicians have decided to put a television film independently. «Magic and mysterious travel» (1967) as so they named it. Shootings occurred without any preparation: the quartet has got into the bus and has gone to travel, and the chamber watched closely all difficulties of enough strange trips. The four could not be helped: by this time there was no their impresario Bryan Epstein, the inspirer of the previous pictures, the person not only the big commercial abilities, but also an especial artistic flair. Therefore the tape has appeared only pale copy of the first film.

Critics have carried «Travel» totally. But it did not depress the four. In frankly experimental picture there was a main thing-music. One of songs was called «I am a walrus», and in it the protest against domination of monopolies, and also hypocrisies of «respectable citizens», keeping in readiness a stone in the bosom has accurately sounded...

On a general recognition, full-length animation «the Yellow submarine» (1967) became large good luck «The Beatles» in a cinema. The main idea of a film is a fight for peace and happiness. On the invented planet of Pepper land in a case four heroes (in them easily to learn «The Beatles») get. The planet is grasped by severe beings with dictatorial manners - Dark blue Pygmies. And heroes enter struggle against villains: it appears, Pygmies most of all are afraid of the Songs - cheerful, naughty. Not without reason they are armed «antimusical rockets». Monsters are powerless - it is necessary to them to hear quartet melodies, especially «Everything that it is necessary for you is a love» as they in a panic ran up.

Musicians seriously hoped that songs and love are capable to destroy harm and violence. In a cartoon film preacher’s hymn «Everything that is necessary for you...» John Lennon executed. And it became after a tragically victim of harm not invented, and real, present at the western society cultivating violence and terror - Mark Chapman, the hired killer connected with the American special services, has shot John in an emphasis. So with it have finished for his progressive belief, participation in anti-war movement. Then, on December, 8th, 1980, lines love also have bitterly, hopelessly sounded.

Learning to love the near, «The Beatles» nevertheless have appeared not at height - skirmishes and quarrels between them became more and more frequent. And the last film «Let and will be» (1970) it has appeared farewell for a quartet and its admirers. This film-diary of several days of a group life. The chamber passionlessly fixes all psychological complexity of their relations which were at a deadlock.

Обзор фильмографии и дискографии.

Beatles - это самый знаменитый и влиятельный рок-коллектив, привнесший больше инноваций в поп-музыку, чем любая другая группа в 20 веке. Они синтезировали то лучшее, чем мог похвастаться ранний рок-н-ролл, выработав на его основе свой оригинальный и впечатляющий стиль. Они создали прецедент самодостаточной рок-группы, творческой лаборатории и исполнительской мастерской в одном лице. Пол Маккартни и Джон Леннон были и остаются одними из самых экспрессивных рок-вокалистов и оригинальных рок-композиторов. Неутомимые экспериментаторы, они использовали в студийных записях новейшие технологии и многослойные аранжировки. Это первая британская группа, получившая международное признание и сделавшая рок по-настоящему интернациональным феноменом. Beatles продали более 1 миллиарда дисков и кассет во всем мире и являются авторами 18 альбомов номер 1 в американских чартах и 14 альбомов номер 1 в английских рейтингах продаж.



Полное название дебютного альбома "Битлз" отражало его содержание, за которое поклонники группы выкладывали деньги: "Please Please Me, Love Me Do и 12 other songs". Десять из четырнадцати песен альбома были записаны в течение одного дня. К моменту записи диска группа еще ни разу не поднималась на вершину хит-парада и, организуя эту студийную звукозапись, продюсер Джордж Мартин шел на определенный риск. Четыре песни группы уже были записаны на первых двух синглах — "Love Me Do"    и "Please Please Me".

With The Beatles 1963 года выпуска.

Через четыре месяца после выпуска дебютного альбома Please, please me "Битлз" начали работу над следующим альбомом With The Beatles. К моменту его выхода в ноябре 1963 г. группа стала самой котируемой. 

Группа по-прежнему исполняла и собственные, и заимствованные песни, но битлы стали значительно больше работать в студии. Если в альбоме «Please Please Me» они лишь знакомились с техникой наложения звука, то теперь, располагая большим количеством времени, группа серьезно взялась за дело. «Первым из наших фокусов стала двухдорожечная запись, — много лет спустя признавался Джон Леннон. — Нам сказали, что у нас получится, и это добавило нам энтузиазма. Во втором альбоме мы всерьез занимались техникой. И при этом не потеряли ни грамма свежести и экстравагантности — качеств, ставших отличительным знаком "Битлз"». Одним из наиболее ярких проявлений этих качеств явилась монозапись альбома, позже еще раз выбранная Джорджем Мартином для CD-формата.

The BeatlesA Hard Day's Night 1964 года выпуска
Вскоре И-Эм-Ай приняла решение о выпуске альбома со звуковой дорожкой, в который бы вошли песни из фильма и несколько новых композиций.  Музыканты вполне могли бы исполнить еще несколько заимствованных композиций, но Джон Леннон и Пол Маккартни решили вдвоем сделать целый альбом. Из тринадцати песен альбома, по крайней мере, десять написал Леннон, полностью доминируя в альбоме, что впоследствии не удалось повторить никому из состава группы. В очередной раз "Битлз" одобрили моно-версию альбома. Джордж Мартин в спешке готовил стереомикс — он вновь использовал моно-версии песен для выпуска компакт-диска на фирме И-Эм-Ай.

Beatles For Sale 1964 года выпуска

Работа над альбомом "Beatles For Sale" велась в свободные от выступлений дни на протяжении трех месяцев, поэтому неудивительно, что "Beatles For Sale" стал шагом назад по сравнению с композиционно более продуманными ранними альбомами группы. 

Возвращение к смеси из оригинального и заимствованного материала говорило об острой нехватке времени у музыкантов, а несколько поверхностное исполнение последнего еще более подчеркивало это. Значительное влияние на "Beatles For Sale" оказала музыка в стиле кантри. Впервые это влияние проявилось в песне "I'll Cry Instead" из третьей пластинки и уже постоянно ощущалось в творчестве группы на протяжении всего 1965 г.

Музыканты выросли на рокабилли — стиле, уходящем корнями в кантри, но только огромное увлечение Ринго современными звездами из Нэшвилла вдохновило группу на такие композиции, как "I Don't Want To Spoil The Party" и "Baby's In Black". Еще более позитивное влияние на творчество группы оказал Боб Дилан, записи которого "Битлз" слушали с конца 1963 г. Сначала Леннон, Маккартни и Харрисон переняли стиль и манеру исполнения Дилана. А после того как благодаря американскому певцу музыканты познали прелести наркотиков, они стали менее скованными артистически и более восприимчивыми к духу поэзии Боба. Без Дилана и наркотиков переход музыкантов от "Beatles For Sale" к "Revolver" был бы весьма проблематичным.

The Beatles Help!

К 1965 г. «Битлз» стали терять интерес к противоречивым мыслям о роли музыканта обновлению своего имиджа. Начав употреблять наркотики, они видели свои творческие цели уже вне сферы битломании и поточного создания хитов.


Самолет, в котором "Битлз" отправлялись на Багамы, вылетал 22 февраля, а всего лишь за семь дней до этого музыканты прибыли в студию "Эбби Роуд" на первую сессию звукозаписи. За несколько дней группа успела подготовить 11 песен, хотя две из них — "If You've Got Trouble" и "That Means A Lot" так и остались невыпущенными. Некоторое время у фильма не было названия, и лишь когда в конце марта "Битлз" вернулись в Англию, то узнали.что картина будет называться "Help!". Одноименную песню сочинили за один день, а сам альбом был подготовлен в перерывах между съемками и закончен всего лишь за шесть недель до выхода фильма.

The Beatles. Rubber Soul 1965 года выпуска

Если "Beatles For Sale" стала вершиной британского бита, a "Help!" - своего рода закреплением наработанного материала, то альбом "Rubber Soul" явился шагом в будущее.


Rubber Soul (Резиновая душа) — название придумал Пол - это всего лишь каламбур. За всем этим не стоит искать глубокий и таинственный смысл, просто четверо ребят наконец-то задумались над тем, как назвать новый альбом". Среди поклонников, музыкантов и критиков по этому поводу нет особых разногласий. Если "Sgt. Pepper" был просто причудой "Битлз", а пластинкой "Revolver" они отметили свое освобождение от наркотиков, то "Rubber Soul" стал новым диском не только в плане музыки или текста, но и в плане духовном.

The Beatles. Revolver 1966 года выпуска


Наличие времени дали «Битлз» возможность эксперимента  и выбора оптимального звучания для каждой композиции альбома Revolver. «Битлз» стали совершенной студийной группой, и в этом есть своя ирония: в тот же год они продемонстрировали, что не могут (или, точнее, не хотят) экспериментировать на сцене. Послушайте сначала "Revolver", а затем запись игры "Битлз" на концертах несколько недель спустя. Душевное состояние "Битлз" во время последнего турне выразил Пол Маккартни: «Я был в Германии с концертами, когда вышел "Revolver". Я стал слушать пластинку, и у меня упало настроение, мне показалось, что весь альбом звучит фальшиво. Все стали уверять меня, что запись очень хорошая. И она действительно получилась неплохой».

The Beatles. Sgt. Pepper's Lonely Hearts Club Band 1967 года выпуска

Пол Маккартни: «Самое большое влияние на "Sgt. Pepper" оказал альбом "Pet Sounds" группы "Бич Бонз". — Он просто поразил меня. Когда я его услышал, то подумал: "Господи, да это лучший альбом, который когда-либо выпускался. Что, черт возьми, нам теперь делать? " Тут я задумался. Мне пришла в голову мысль, что мы должны записать альбом "другой" группы, - мы просто представим на время, что играем не мы. Это будет небольшой уловкой, дающей нам некоторое преимущество. А на обложке мы нарядимся под ту, "другую" группу в совершенно неимоверные одежды. Но это будут именно те народы, в которые мы всегда мечтали облачиться. И у нас на стенах будут фотографии всех наших героев».


Джон Леннон: «Пол спел в том альбоме: "Приходите посмотреть шоу". Я не пришел. Мне нужно было сочинить несколько песен — я написал "A Day In The Life" или, по крайней мере, часть ее и "Mr. Kite". Я был не в себе в те дни. Я еле двигался". "Sgt. Pepper", как никакой другой альбом, за исключением "Abbey Road", был детищем Пола Маккартни.


Во время записи альбома "Sgt. Pepper" Джон Леннон находился в состоянии творческого кризиса. Впервые за все время Леннон и Маккартни (по крайней мере с точки зрения первого) стали скорее конкурентами, нежели партнерами. С тех пор как "Битлз" отыграли последние концерты в августе, Маккартни занимался творчеством - сначала сочинял музыку к фильму "Как скажет семья" ("The Family Way"), затем песни для следующего альбома "Битлз". Леннон также оказался связанным с кинематографом, но как актер в фильме Дика Лестера "Как я выиграл войну" ("How I Won The War"). Вынужденный постричься для роли, Джон начал носить "бабушкины" очки, очень скоро ставшие характерной чертой его облика. Наверное, он смотрел на себя в зеркало и размышлял о том, что еще принесет будущее безработному битлу. В конце съемок, однако, Леннон воспринял энтузиазм Пола, горевшего желанием начать работу в студии, как угрозу для себя. Очевидно, предположив, что Пол теперь обставит его в плане написания песен, Джон с самого начала накрутил себя и невзлюбил альбом "Pepper".


В итоге Леннон все-таки сочинил необходимое количество композиций, но его чувства по отношению к концепции альбома не изменились. Если во время создания "Revolver" или записи "Srawberry Fields" он испытывал облегчение и удовлетворение от своего творчества, шедшего из самого сердца, то во время работы над "Pepper" Джон словно опять перенесся в 1964 г., когда песни нужно было сочинять на заказ. Именно этим и объясняются его саркастические и презрительные замечания по поводу альбома, которые Леннон высказывал им до конца жизни. Как бы то ни было, "Sgt. Pepper" несомненно стал событием, которое унифицировало британскую поп-культуру. Возможно, этот диск и не был сильнейшим альбомом группы, но его роль в истории поп-музыки не сравнима ни с чем. Он буквально революционизировал развитие современной музыки, разделив ее приверженцев на тех, кто готов был следовать за группой по пути экспериментального творчества в области создания рока, и тех защитников попа, кто оплакивал потерю былых "Битлз". После альбома "Pepper" все решительным образом изменилось - и в самой группе, и в музыкальном мире.

The Beatles. Yellow Submarine1969 года выпуска
Желтая подводная лодка.

После съемок фильма "Help!" летом 1965 г. "Битлз" оказались должниками "Юнайтед Артистс": им нужно было снять еще одну картину. Поначалу группа пыталась спрятать отсутствие энтузиазма за какой-нибудь комической постановкой, продолжая рассматривать сценарии, представленные в конце 1965 начале 1966 г. Год спустя Брайен Эпстайн по-прежнему обещал всему миру, что съемки картины вот-вот начнутся, хотя ни тема, ни сценарий еще не были согласованы. Одним из последних решений, принятых Брайеном Эпстайном перед смертью, было соглашение о "содействии съемкам" "Yellow Submarine", которое практически исключало всякое участие "Битлз", за исключением записи ими нескольких новых песен. Музыкантам не надо было даже озвучивать своих рисованных двойников это делали профессиональные актеры, в связи, с чем пресса раздула небольшой скандал.

«Битлз» были так восхищены мультфильмом, что согласились сняться в последней сцене, таким образом, выражая свое одобрение постановке. Участие музыкантов, тем не менее, продолжало оставаться минимальным, пока от них не потребовали предоставить окончательные варианты песен, тогда "Битлз" стали отбирать студийные работы 1967 г., не вошедшие в альбомы.

The Beatles – фильмы

Фильмы, снятые "при жизни" ливерпульской четверки: A Hard Day's Night (1964), Help! (1965), Magical Mystery Tour (1967), Yellow Submarine (1968), Let It Be (1970) сейчас всерьез изучают западные искусствоведы. Изобретен термин "битлз-фильм" в попытке обозначить специфику этих лент.  Первая картина с участием знаменитого ансамбля "Ночь после трудного дня" (1964) т.

Драматург Элан Оуэни и режиссер Ричард Лестер знаток жизни ливерпульских низов, постарались в сценарии ленты передать стремление музыкантов во что бы то ни стало пробиться "в люди", бежать от опостылевшей действительности британского захолустья. Скука, однообразие,  желание все изменить.

Сюжет фильма? Он прост: группа едет в Лондон, чтобы записывать там очередной диск, и в то же время полон веселых проделок. Каждый эпизод - полувымысел-полуправда: нечто подобное случалось во время многочисленных турне "Битлз". Скрывшись от фанатичных поклонников, четверка отправляется в небольшой ресторан, где ее, к счастью, никто не узнает. Для каждого из музыкантов такой вечер-момент полного "освобождения от славы"... Увы, на следующий день они вновь дурачатся перед телекамерами: шоу-бизнес неумолим, зрители жаждут видеть своих кумиров.

Основная идея ленты: квартет оказался в плену собственного успеха, ведь к 1964-му битломания охватила уже большинство западноевропейских стран, США и даже Австралию и Новую Зеландию. Год спустя число желавших увидеть "Битлз" на экране значительно увеличилось. В очередях за билетами на новую ленту, которая называлась "На помощь!", выстаивали не только мальчишки и девчонки, но и люди постарше.

Критики оценили "На помощь!" как обычную голливудскую поделку (чего так боялся поставивший ее Лестер). Многим стало ясно: истэблишмент взялся "приручать" тех, кто в своих песнях восстал против морали.

В пору творческой зрелости, когда ансамбль работал над созданием наиболее значительного своего альбома "Оркестр Клуба одиноких сердец сержанта Пеппера", музыканты решили самостоятельно поставить телевизионный фильм. "Волшебное и таинственное путешествие" (1967)-так они назвали его. Съемки происходили без всякой подготовки: квартет сел в автобус и отправился в путешествие, а камера внимательно следила за всеми перипетиями довольно странной поездки. Четверке некому было помочь: к этому времени не стало их импресарио Брайана Эпстайна, вдохновителя предыдущих картин, человека не только больших коммерческих способностей, но и особенного художественного чутья. Поэтому лента оказалась лишь бледной копией первого фильма.

Критики разнесли "Путешествие" в пух и прах. Но четверку это не удручало. В откровенно экспериментальной картине было главное-музыка. Одна из песен называлась "Я-морж", и в ней четко прозвучал протест против засилья монополий, а также ханжества "добропорядочных граждан", держащих наготове камень за пазухой...

По всеобщему признанию, крупной удачей "Битлз" в кинематографе стала полнометражная мультипликация "Желтая подводная лодка" (1967). Главная идея фильма - борьба за мир и счастье. На выдуманную планету Пепперленд волею случая попадают четыре героя (в них легко узнать "Битлз"). Планета захвачена жестокими существами с диктаторскими замашками - Синими Пигмеями. И герои вступают в борьбу со злодеями: оказывается, Пигмеи больше всего боятся... песен - веселых, озорных. Недаром они вооружены "противомузыкальными ракетами". Бессильны чудовища -   стоит им услышать мелодии квартета, особенно "Все, что тебе нужно - это любовь", как они в панике разбегаются.

Музыканты всерьез надеялись, что песни и любовь способны уничтожить зло и насилие. В мультфильме проповеднический гимн "Все, что тебе нужно..." исполнял Джон Леннон. И он же стал позднее трагической жертвой зла не выдуманного, а реального, присутствующего в западном обществе, культивирующем насилие и террор- Марк Чэпмен, наемный убийца, связанный с американскими спецслужбами, расстрелял Джона в упор. Так с ним расправились за его прогрессивные убеждения, участие в антивоенном движении. И горько, безысходно прозвучали тогда, 8 декабря 1980 года, строки всепрощенческой любви.

Уча любить ближнего своего, сами "Битлз" тем не менее оказались не на высоте - перепалки и ссоры между ними становились все более частыми. И последняя кинолента "Пусть так и будет" (1970) оказалась прощальной для квартета и его поклонников. Этот фильм-кинодневник нескольких дней из жизни ансамбля. Камера бесстрастно фиксирует всю психологическую сложность их отношений, зашедших в тупик.

